






COURT OR GENERAL sEssunip OP THE PEACE 

City and County of New. York Part 

New York, November 11th, 

indicted for grand larceny in the second degree 

Indictment filed August 20th, 1912. 

ROBERT C. McCORMICK,ESQ., Assiatant 
District Attorney. 

(A jury is duly empanelled and sworn.) 

Mr. McCormick opens to the jury in behalf of the Poo 

GOODRIC H, called as a witness in .behalf -

of the People, being first duly sworn, testifies as 

DIRECT EXAMINATION BY MR. McCORMICK: 

at 112 Park Avenue. 

on the 13th of . July, this 

was living 

What number? A I cant t ten you, sir. 

THE COURT: What date., the 123th of July-



Q, Was that a boarding house? A Ye-S. 

Q, Did she run that boarding house? Was 

house? A I don't know, Sir; I can't tell: 

Q, Well, ,when you went there did you talk to her abot, 

being a boarder? A Yes. 

I asked her if She got 

place for met I was wanting a boarding place, and. I didt. t 

I am only a stranger in that country --in JTew York ø .1 -



.;1424144 

or.robm?A' • .1res';;. 

N'ow, after you had been 

to her about a Chebill 

•Q, Did you ever see that check showing paper to witness 

Q, Wh.er'`e did you get it? A I got it from Mr Goodric 

Henry I. GoOdrich? A Yes. 

it'? A He gave me that there check, I ant a tailor by trade 

Q, No, what did, you do with that check? A What I hav 

with that check? What could. I do? 

• (-4. Did. you talk to this defendant about the check. 

give me time, •then I will explain you properly. 

Q, What did you say to her? A I didn't said nothing. 

took out the check from my pocket and I said, "See here, 

got a check of Mr. Goodrich, I want you to change it" and.she 

3a1d to me, "You can't change it, because you are a stranger 

In that country, in New York; nobody don't know you, you cafl'l 

et change." So she said, "If you give it to me I will change 

it for you." And so she was standing aside, close to me, and 



. • 

I had the check in my hand; she got it out from me and she 

went away.. ,She went away, Was a aYing -a.Way' a oUt three. or: 

our ours anyway she came back. I asked her where, 

.check. Well, she said "Are 

wait." 

you ,getting ma 

I answered her, "If .,I 'Was :wanting 

di) the 'same, .1 could go in the bank and., change 

"You wouldn't get it changed. she kept 'Mb. for two 

three days. After that f got hervoui. She. 

again; she said, "Well, you will get your money tO-morrow. 

have to wait. " We]. 1, I have been waiting. 

day and Saturday I asked "Where is the money 

"You are getting mad." So they start to go on m 

' took out a check book, she said "There is the money which 

checked out." I said, "What makes you go MO. Oft M.. w cou.3.d..3rou 

check the money? The money was belonging to me?" 

Q, Is this the book she sho wed you (indicating)? 

can't tell you, sir. She didn't show me a -book like thi;a 

sir, she did not. 

, 0, Weals how many times did. you ask her to give you, 

money? A Oh, three or four times. 

Q, How much did you owe 4er for board at that ti 

didn't owe her anything. 

Q, How much had you paid her? A What d you nie.an 

• Q, Well, you had "been there two ive e k s at that 

paid her. 

How. rilq h? A Six dollars "a week, •each we 

1 
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after'this-'04e4 

there? A The check9 

Q Yes; how long after that dld-your,stay.thers 

do you mean' How long after that? 

Q Yes, did she give you any part of it? A No. I have _no 

saw any money, I have not saw any money. 

"Q Did she tell you that she got this check cashed? 

MR. ROSALSKY: I will concede that .ecashed the '. 

(Check marked People's Exhibit:1.) 

Did you talk to her after that? A• She 

she broke my bones.. laske 



MIKE: 

80 s1e said. "You are getting ,Ma said,!la don't get 

want my money o her arid the man that lives with her 

e hasn't no husband she lives with a man and. 

ROSALSKY I move to strike tbat part out. 

THE COURT: Strike it out arid the jury will isre 
_r 

CROSS EXAMINATION BY 1v1R. ROSALSKY: 

Q, How old are you A. Well, how old do you think am 

THE COU: Just answer his question. 

A (Witness continuing) I am going on eighty, your Honor. 

number, of years. 

Q, And %hat' kind -of a place did Mrs. London occupy, 

ira house or a floor in a tenement house? A I don't know. 

Q, You say you went to live with the defendant 

Is that right? You vent to board by the. 



anit say. She 

n t know whether it was 

How many tenants lived on that floor. 

tell you that; a good. many. 

Q Well, haw many rooms did She have) A Who, Mrs. London 

cl Mrs. London? A Well, I don't know, I didn't count 

q Did you go through all the rooms? A Whol 

T don't know how many 

four or five;. don't.i'  

Q -hid they were all on the same floor? A. Yes.. . 

q And one room was behind the other? A Yell Sir, 

Q And on what floor Were these rooms this boarding house 

A Wells I didn't know. I think it was the first flObr. 

didn't know. I didn't notice it. 

Q How many flights up" A I don't know; I didn't take 



whol6 house. She occupied :about five 

t six rooms, there were not six rooms, 

Q, Now, when you tiveilt to board there what 

occupy? A Me? 

vhere was this bed room situated? A 

Q, Now, after you had been living there for how long was 

your bed room changed? A You come closer to me.. 

After you had been living there for how long was your 

room changed? A In the middle of the week she said to me 

0 No, I an not asking what she said. A Well,'I must 

THE COURT: Mr. Goodrich,- you must let the. counsel 

draw out the information that he desires. Just 'answer:hi 

your room was changed from the babk bed 

Now, I must tell you which way .it was a 



THE' CbURT:, oodrichl. Just wait until the examiner 

has given you the qU,PstiPn en do' not go beyond that 

questi9n-

Q (question repeated by at-OilPgraPher as follows 

your room was changed from the back bed room to what room' 

No; sir. 

To what room was your room changed fran the 

To the front room. 

Was that the front parlor ! hat do you 

Was that the parlor, the front roan where your room 

subsequently changed to? A: No, a plain room. 

Q, But that was the front room of this fiat? A Yes,.. 

Q, Was this room used as a parlor? A I donit Ino177. 

WW1 A man. I didn't notice that;. a man... 

Q Now, don't you know that Mrs. Londo4:and 

occupied the room directly in back of the fron 
plain, please? 



t You- know ihStbs ondon, a•
 

daughter Ida occupied room directly in back ot A.7.---„par-

the romn directly behind the roam which you oocuPie . _ 

asked me whether - that room was occupied, where 

The next room to her was 

Do you understand my question9 

pied the 'rroom directly behind the parlor? 

was staying with her. 

Q. A man slept in that room? A Yes, 

occupied. 

asked you o-ocou 

A' W04.1, 

pied the 'room directly back of the parlor that you slept 

her daughter? A There was th.e next room. 

which I cannot explain you at all. You ask for more r_ooms 

she had. I was sleeping in the front room. 

Do you know where this defendant slept? A ie was 

sleeping in the middle room; in the next one from Mr. Rubin 

your front parlor -room? A No behind her parlor r:dcim 



that he as -a widow didn't 

Well, when you first went to live there she arranged, 

with you to receive six dollars a week? You arranged with her 

to pay her x dollars a week, is that right? A 

q After you-discovered that she was a 

continue to pay her six dollars, or. did you say "I 
P 

you lO"  
- 

A I didn't said Inothing. 

-141' Q, Now, did you during the time that :you. lived there 

iod o --- how long did you live thelle—altogether. 

Yes, from the time you went there until she was 

Q, Wasn't it more than that? A No more than that.. 

Q Had you been living there on July 2nd9 A I didn't 

took when. Excuse mei I am not a scholar, so I cannot 

you the name, I can't tell you the date when I moved in, and 

q Now, during the time that you were there 

511E7-1 



you: make any attempt to press er 04-m-sprry.y u 

cu ever go 

daughter Ida. A What? 

• Did you go to y 

A 1? 

Q. Yes, did you? A No. 

Q, During the entire time? A No. 

Q, You didn't tails Ida to your son's house? .A 

Q, And you didn't tell Ida to say. "If my son will 

your mother is married you should say Yes"; you dicln t t 

that? A Explain me better; I shall answer you. 

Q,- You know Ida London, - don't you? _Do you know this 

girl Ida (pointing in court room)? A That have I gOt to-

talk to her? 

Q, Do you know her? A I know her so long as I h 

there; certainly I cannot say 

Q, Did you go to your son's home with Ida? A Yes. 

Q What did you mean by saying "no" before? AI didn t 

understand what you asked me. 

Q, Any time I ask a question and you do not understand -

will repeat it. A If you speak to me you must explaixime. 

better as you do. 

Now, how many times did you take Ida to your 

home? A Only once. I. didn't take her. • N w listen 

Q, How many times did you take her your ,501). 



girl Ida that.. f your sap. :ffenrY 

should ask her Whether her mother was Married 

(Interrupting) 

Q, (Continuing) She should say that sbe is married' 

didn't say nothing. 

'q Now, when you went to live with Mrs. London, did 

make an application for a life insurance policy? A ,What  

q Did. you make an'applicatiori for a life insurance 

when you went to live with Mrs. London? A 

You did not? A No. 

What were you going to say? 

him so far as T come.in the place. 

Q, Do you know vilat his business 

Q, Did. you have him make an application for. you in the 

New York Life Insurance Company on the 2nd of—Tu 

MR. ROSAISKY: On the question of credibiliy. 

THE COURT: You may have it. 



'question that haVe never anythi 

.b out. They give -me 

THE COURT : Strike it out and. the jury will disrefgar 

it. Gentlemen you will not discuss the evidence 

'fori nor express an opinion about it, and keep your 

open and free until the case is sabmitted to you. 

in. your plebes at 2 o'clock. -

G 0 ODR I CH, re sume s the stand 

CROSS EXAMINATION BY MR. ROSALSICY: (Continued) 

Q, (Question repeated. by stenographer as follows:) Did 

you have him make an application for you in the New York Life 

Insurance company on the 2nd of July, for 431,000 - 

• Q, Did. you make any application in the New York L 

su.ra,nce Company in the month of July, 1912? A An agent from 

the Insurance Company has come i-n the way ---

Answer my question. Did yoy maim any application in 

New York Life Insurance Company in July 1912? A No. 

And did you in an application which-Y61T-m 

New York Life Insurance Company name Mrs. Jennie London as a 

THE COu.HT: Mr.- MCCormick, do 



proof is that this check that 

d.efendant  been given him, b 

MoCORMiCK: 

MR. ROSALSKY: Yes 

Q, Well, were you. examined during the month' of 

any physicians connected with the New Ydrk Life 

son during recess 

T tisk you to look at this paper and tell me whether 

ever saw that before? A C don't know what paper it is. 

Q., Well, look at it and see? A Well, yes, 

don't know what paper this is. 

Q, You want this jury, to understand that yoU 

o you write? Can you write your name? You make 

Company for insurance in the sum of 

R, You never made that mark? A No. 

Q, .And you were never examined by any physician In connec-

tion with this application to the New York Life Insurance 

in the house of Mrs. London9 A Yes. 

Q, You were examined? A Yes. 



sy.ou nayt ow the:0Si. Oh.Sr01.01en0 came: ;oéxathiie 

ou'had not made any-ELPPlioakOlm for 1:nsurenbe, o you know 

atigt.,..:1t that .ra-..PhyS1:6Ian.. Cate. eX4Mine ra.m..:the 

York Life Insurance Company, 

application? A If you want to listen 

Q, A.1-1- right; I will take any explanation you • 

A An agent came in there, and they asked me whether 

the life insurance. I said "No, I  an too old". 

that agent whether they would taks me in. - 

Q, Who asked, Mrs- London? A Mrs. London asked whether 

they will take me in. INe11.7 he—said, "Be is too old. 

asked me what my age is; I have told .him. Well, she, sal 

"We will put you±n for fifty-six years, and you will dye your -

hair black and they will take you in" and I said 'I" Wouldn 

do such a thing like that." 

A 

Q, Well you, di_dn' t  dye your hap' black? A No. 
tr 

Q. But some physician came to examine you, is. that right? 

Yes. 

Q, Then -you did make an application in the New York Life? 

No, she made an application. 

- And didn‘ t you make a mark on here? Isn't this your 

mark on this application? A- No, I have not saw no applica 

tion at all. 

BY THE COT: 

Were you examined by the doctors? Did they P 

under an examination, - yes or no? A I have -be-en examined b 

4 



Abot.iptBY

 MR. ROSALSK

 

d. the d.octor te.il you for w 

'what purp..oSe:. 

Yes. A ,7ese 

Q, Then at the time he was examining you you knew 

in reference to an application which was Made in the New. 

Life Insurance Compan3r? 

And did you tell that doctor t 

You let the doctor continue the physical examination? 

Yes, he examined me. 

Q,- You want this jury to understand that you never signed 

application yourself? A No. 

of the insurance apply or be payable in •the event of death? 



ennie' London. rece never made , e a 1 ons ip,. 

t Statement. A 

Now, you received this 

'Tour son; is. that right? A Yes. 
410t 

When did you receive that 

that it was made out? A Yes. 

Q. And) how long did you keep that check before 'you 

it to Mrs. Lond-on? A About a half an hour.. 

And. your son signed his name, endorsed that check 

He signed it vaien he gave it to me. 

And you did not go to the bank to have it Cashed y 

self? A No. at. 

Q, Under what circumstances was it that you showed it 

Mrs. London? A Yes. 

Q You 'showed it to her yourself? A Yes, I showed it 

to her. 

BY THE COURT: 

Q, Why did you do that? A She asked me what I am going 

to do. So I said, "I am a tailor by trade and I want to 

a place, to open a business, that I shall be able to support 

myself." 

BY MR. ROSALSKY: 

Q Did she know that you had a check for $500? PH Yes. 

Q Di d she know that you had any check, for $500? A 

tainly she know it. 

Q, Vie 11, did you show it to her? A. took out f 



you told her to have it cashed for you? J. Y 

You voluntarily gave her the check tohave'it cash 

is that right? A She took it out from my hand. 

Didn't you say in your direct examination that you 

gave her the check to have it cashed? A I have kept the 

THE COURT: Just answer the question of the counee 

(Witness continuing) Yes, the check. 

Q She didn't steal the check from you? 

(Question repeated.by-stenographer as follows:). 'S 

steal the check from you? She didn't steal the 5OO 

check from you, did she? A She took it out of my hand. 

Q Well, didn't you give it to her? A No. 

Was there any one there at the time that you say she 

took the check out of your hand? .Was there aVebody else pre8-

ent besides you and the ,defendant at the time you say she tOplc 

the check out of your hand?A; ves. 



KITe is boarding there ye 

And then when she had the check did you tell her to 

and have it cashed? A Jo. 

Did you at any time tell ber to go and have tbe check 
_ 

cashed? A I asked her for the money and she said "You have 

Q, Well, before you asked her for the 

away from you? A She took it 

money, didn't 

What did You do when she took it away 

• What ad you do when she took it away 

was waiting at •homP far, the money. 

Did. you tell her to go out and. have i 

said to me they wouldn't cash it for me. 

said they wouldn't cash it for me because I had n 

-.Z.- • •••••••••• 
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that • 

ook the check? A Yes. 

Q And that you did not give 

•Q Well, -you gave testimony in the police_._clogr 

case, di dn" t you? A She di dn' t take the money in tiv, 'coUrt? 

repeated by stenographer as follows: -

you gave testimony in the police court about this case 

.Q, You remember you were asked the question: 

3r cu know Mr. San, don't y ou, -- a lawyer, your san 

lawyer, Mr. San? A No. 

Well,  #d you have a lawyer in court? A Yes. 

0 And what was his name? A Mr. Goodrich brought 

Was his n ane Mr. San? A Yes. 

Now, do you remember in answer to a question which Mr. 

San put to you that you said --- ng Were you all  alone with 

A Yes, sir, I am a greenhorn and I don't know at all 

in this country. I said I want somebody to come in and see 

what I am giving you." Do you remember that question• and the 

answer, being given; on that day? A 

Q, Now, will you state to the jury how you reconcile the 
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answers given, one 

ga'e th check Oriclon tie s 

you made on, t 

don't know 

Well, what d.-oni t you under st and about thi s (Blest ion 

I don't understand what yocay. 

Louder? A Speak louder. 

Can you tell us why to-day you say that Mr. Rubin 

present at the time you gave the check to Mrs. London? 

Q, And, why in the police court you said. in answer to 

lawyer put to you,  "Were you alone 

n t know at all in this country. I said I want sonebody 

come in and see what I an giving you". Do you remember that? 

Q, All right. Now, how many days after you gave the check 

of 5OO to Mrs. London did she tell you she had it cashed? 

A Well, I think there was five or six days. 

Q, Now, do you remember the Saturday night after the check 

Q, This check was made 'by your son?. Yes, your Honor. 



ROSA'S 

urday night after you had.. gq,ven' 

London, July 13th, did you, receive an 

Yes. A No. 

Q. Did you have your dinner there that night; or 

S at ur clay night? A What ?-

Q,. •Did. y ai have your meals in Mr.. London's horng1...A 

Q, Didn't eat there at all? A No. 

Well, were you there on saturday night,, July 13th?, 

Do you know whether you were there Saturday hi 

July 13th, at Mrs. London's? A Yes, I hdve been there. 

Q, -And didn't you on that night receive from her 

find she deducted $10 for board? A No. 

Q. Now, didn't you tell her to deposit the check foi 

which she had received in return for the change of thisc 

in the bank in her name? A" No. 

Didn't she show you a check for 4400, stating 

she had received 100 in cash and a check for $400? 

Didn't she on the saturday, the 13th cf july, 

bank book with a deposit of 6400? A No. 

Cidn' t she showy cu this book and show y 

had deposited the $400 on. July 13th? A No, I never saw 



book did you aee showing that s1 deposited. 

dk• 1)104* 1ik this, from the b 

Official eridgrAiiher :bbok 

a see the 'figures 4OO In th.a.t 

di dill t look at it. She didn't give me a chance to see. Sb 

only kept it 'there is the money. 

ask that thi s be marked. f Or :1 den 

(Marked for i dent ifi cati on Defendant '5 Exh.ibit A 

Now, di dn' t you. thereafter, on ,Tu'ly 16th, In the .prese,nc 

and. Miss London, her daughter, receive $200 in 

Now, do you remember Saturday night, July 20th?: A. Weil? 

Q The second qatUrday after you had given the check to 

Mrs. London to have cashed? A lhat is it? 

Do you remember the second Saturday night after you 

had given Mrs. London the check to have cashed? A Yes. 

q You remember that Saturday night? A I don't 

beating aid threw you out; do you remember that? On the, 

Q Do you remember receiving a beating from Mrs: .London 

and being thrown out of her room? A What receiving? I don't 



and.: the• n- can 'ansWer 

On 'Saturday night -before. 

Court did' you g her room 

Q, And she there gave you 

t? A Ohl 

• Then on the following Sunday morning didn. 

turn to you the balance of 0001 and state she didn 

any more in her place? A No: 

Q, And then on the following Monday or Tuesday 

br ought her a summons? A Yes. 

Q, And had. her in court? A Yes. 

RE-DIRECT EXA1INATIO3ir BY R. MCCORMICK: 

• Who was there at the time 'you were beaten? 

your pardon? 

there was nobody there. There was only her and her daughter. 

and the man -what she lives with. 

Q, Now tell us what Rubin did; what did Rubin d 

Q, Who had a fight with you? That did tbe do to 

e came and gave- me a knock on my head. 

and he said, "If- this 

• he give me another one . " So I started to Sc;eam pe;ople came. 



...t0:Ok..ine ouic an 

went lq,..srhOpg t got anything 

Said, -"I want f anYthing.to 14.7q. 

You had no money? A No, money. ”I haven 

anything to live.". 

move that this she 

(Witness continuing) Well ,she"You 

thatu(indicating by sticking finger to nose). 

Q Who did that? A Mrs. London. 

THE COURT: I will let it stand. 

(Continuing) So I want away, I zent to a friend complaindb-

ing I haven't got anything to live on. 

MR. ROSALSKY: I move to strike that out. 

Q Who signed_ your name on the check? 

TRE COURT: That will go out; it will he laid out, 

and the jury will disregard it. 

Q Who was the friend? .P 127 the friend is there. 

Q What is his name'? A I don't know? A PuFman9 i Yes. 

arises in the body of the courtroom and says 

Is that the man (pointing to man who has arisen)? 

Who signed your name on that, do y'clu know 



tgr vas gned di 

onion, 

the second name there 

PE7CRO SS EXAMINATION BY MR ROSALSKT: 

Q,

 

you just spoke about Some fight with Mr. RUbin 

was after you had. given the suMmons? The second fight', 

that after you gave the summons to Mrs.. IJondolti? A Yes 

You had a flight, you say, with Mr. Rubin; that 

after you had given the su `Trions to Mrs. London? A 

The first fight was on Saturday night tithen Mr; Rubin 

was not there, and the second fight was when you broke the d. 

Did you break the door? A No. 

Did ycu break the glass? A No. 

Q. Was them any glass in the door broken? A 1 

Q And Saturday night "there was no door broken? A What? 

Was the door broken on the qaturday night, or. the day 

the summons was given? A Saturday night they gave me 

Oh, you got a beating Saturday night? A Yes. 

Because you went into the room of Mrs. London. 

NEW.L773 



the prosecuting witness live.d. with h daughter, 

dorsed the check I am not certain as to that. 

MR. ROSALSKY: 

McCORMICK: We will call him now. 

TIE COuET: You might develop it from this wi ne 

MI MR. ROSALSRY: 

Where did, your, son live in 1912? A . Gentral Park iWest. 

4 1;lo you know the number? A No. 

Q, Was it in Central Park We t that you took this little 

girl Ida, the daughter of the defendant? A 

THE COURT: I understand him to say that his daughter 

signed his narne to the check. Would you like to ge 

where She lives, and if ,she .. lived with his son. 

Q This lady who signed your. name to this check live 

And the lives with your son? A Yes. 

Now, another thing: did you ever tell Mrs. London that 

if she married you that you would give her the diamonds which 

your daughter-in-law has? A No. 

Q And did you ever tell her that you would get her the 

large diamond Lavaliere? A No. 

TJ Has your daughter, Mrs. Goodrich,' a great many, 



2 
aw has. saw" Yes,saw AY daughter yore diamon 

that you would get those diamonds for her? 

sar that1 

u never made a.ny proposition to marry her? 

HE NR Y I. GOODRICH, called as a witness 

of the People* being first duly' sworn ts stif ief3. as• 

follows: 

DIRECT EXAMTATION BY 11R. McCORMIC1C: 

(The witness states that he resides at 478 Central Park West. 

You are the son of the complaint, are you not? A The 

Q In July you lived where? A 478: Central Park -Wes 

I show you People's Exhibit 1 and ask you whether that 

is your check? A Yes. 

0, -You drew that on that day, did. you? A Yes.. 

Q, Ahat date? A On the 8th of •JUly. 
Q. And after you drew it what did you do with it? P This 

check was drawn at my office, at the request and a promise 

that I had given to my father that I would give him $500 

start a small business. 

MR. ROSALSKY: I move to strike that out. 

THE: COURT: It will have to go by question and- an-sner. 



wife in your presence and in the presence of the other, 

A I gave it to Mrs. Goodrich to give 

• Q, No, you gave it to her? A Yes. 

Q, Do yob- know- whether she signed the two naieS 

top, on the back? A Yes; 

Did you see her -sign it? A Yes. 

that all you know about what was &one with .the. 

Did you see her do anything more with that check? A Yes) 

Q, Do you remember upon what date? 

morning. 

Q, That would be the 9th of July? A Yes, 

Q And ,,vhere was your father when she gave him the chec 

—Do yau: know where yair father lived at that time? 

understood that he was living—with that lady. 

Q, Did-J-vou know her? A No. • 



after. that,fter -;TuAry 

to his clef en dant ? A 3Tever had conversation 

Q, At any time? A 11-o. 

q Welly that is all you know about.. this case 

That is all I know outside of the endorsements. 

Q Welly you have testified that you 

first two names? A Yes. 

CROSS EXANENATION BY MR. ROSAT.SICY: 

Q, When did. your father come. to you and tell 

. did nct receive the money for that check? A He had been 

several times to see me, but I was living at my- country home-

Q, When did you see him after you had given him that.,che 

Q, Any more than a week? A Maybe a.day or so:. 

Q, Wasn't it on the day that the summons was ta}en out, 

July 22nd or 23rd9 A It may have been a little earlier than 

that, yes. He was there flitch earlier than that: 

q The first time that you heard that your father 

not get the change back for the check, you had  given 

didn't you immediately go to the police court? 

14,- And that was on Monday or Tuesd 



Q, The 24th? A I don t krIcw just exactly what day 

see, I didn't come into the City". That was the first o 

tunity--he had. 

ROSALSKY:I move to strike out "that was 

first opportunity he had." 

granted, and the, jury will 

Q You did not see3rcur father .until the day you obtained  

summons, from the time you gave him the check'? A No,  

but I had c ommunicati ons. 

PURMA N, called as a witness in behalf of 

the People, being first duly sworn, testified as follows  

DIRECT EXAMINATION BY MR. McCORMICK: 

(The witness states that he resides at 2 East 115th street 

Did you have a talk with Jennie London, the defendant 

shortly after the 8th of july, this year 

A I didn't had a talk with her, only one time that was on 

talk with her 

Q, Did you ever see Mr. _Abraham Goodrich ,talk 



• 

3 
I can t =remember. that, that  was in 34 end. Iv keep a 

store on: 116th streetand. I sit in my gitore, and work and that - 

and Cr, 

the matter, what are you crying 

BY THE COURT: 

Q. Who is this? A The old man Mr.:G00  

MR. McCORMICK: I consent that that 

BY MR. McCORMICK: 

9, Did you go any place with him? A 

Q, 'With ..Abraham Goodrich? A No. 

be 

Did you go to that woman's house?_ In the woman 

house, yes, sir, I was vlith him. 

Q With Mr. Goodrich? A Yes, yes. 

When you got there did ycu see her? A. Yes. 

Q What -aid she say and what did she do? A She told me 

--- she didn't talk to me, she laughed at him, and he cried 

and wants to go out; she wants to kill him; and that 2. s wha 

I see. I was, there maybe about five minutes. 

Well, what dta he say to her? A I told her 

him a couple of dollars because he has not got livherp to moVe.-, 

he hasn't a celat„, he is ashamed to go to the son and gkf6'..r. 

money, the old man, he told me he is ashamed for him 

the son. 500she took from him: and he is ashamed 

ask for more money. And she told him to Move. Otit fr(4111*.r6 4 - 

Q, Is that all she said? A That As about 

I haven't got nothing to say. 



say anything. A 

a couple of dollars he hasn t got with tb move from 

Did she say anything about charity? She 

wiil go and I will make a charity for him". 

o and make a charity for the old  

Q, Is that all she said? A Yes. 

CROSS EXAMINATION BY MB. ROAAISKY: 

Q, This was the sunday morning before she *as 
- 

is that right? A yes, sir. 

Wasn't it sunday afternoon that you were the -e, 

twelve O'clock? A No, in the morning. 

Ihat time in the morning? A That was maybe aboa, 

CI Twelve o'clock? A Nine or ten o'clock. From 

ten. Of course I don't remember this. 

Q, On that Sunday morning did you go into her room 

Q, And didn't you tell Mrs. London, "That is Mr-. Go odri c 

meaning by saying that you and, he are going to be married", 



AMU 

• roOnN "Come n t 

dollars gilrshim 45D or IOO, to -

111, move 

she tel you she had. r 

I told her and She laughed and give nothing. 

him something because he hasn't got really to move with from 

there at all." 

Q, Didn't she tell you she had. returned the $500 to hit? 

A No. I told her, 'That is the matter what you took from 

him the check, and didn't give him not one cent'?" 

0, Didn't she tell you she had returned. the 

man cry; he hasn't got a cent." 

I am in the fur buSinebs d he 

Q, Is he friendly with you? A No, sometimes I me e t la im • 

Q, You had some business with him'? A No, only what 

made him the coat, that's al]. Sometimes I theet him. in the. 

I kri ow he has got a son. 



the People 

DIRECT EXAMINATION BY MR. McCORMIdir: 

Q Didn't she say anything- to you at all? A Nothing a 

Or at any time after that? A N 

bliOSS.EXAIiINATION BY MR. R6SALSKY: 

You are in. the insurance business? A Yes, 

Q. And .rou. know Abraham Goodrich? -A• I dO Imow 

O Did you have any business dealing with Mr: Goodric 

Q,• What was the nature of that business? A. About. life 

Did he male an application to the. New York Life In 

ce Company? A Yes, sir, he did. 

And was that application blank taken from you" 



'lid Who *8 Ma 

hat p1ication A. The benefkciarY was Zen-nig London. 

THE COURT: 

Q,, .Did. he go to lace of busing:se? A No, I tome. your p 

Q Did he or not? •A Tó. 

Q, Where did y CU. see him? A Up by Mrs 

BY MR. ROSAISKY: 

Q In the home of the defendant? A Yes, sir. 

Q, Did he sign this application, and make this 

He did. 

And I ask you to -look at this application and state 

whether this is the application? A Yes. 

Q, And did any one request you to take out policy for 

him, or did he of his own volition request it? A - All of his 

own volition. Ile talked to me about the policy. 

THE COURT: Perhaps you will draw out what was 

and done, and then we will get it; just what was sai 

done. with reference to it. 
• 

Will you tell the rourt and. jury- what was said 

done at the time/ just prior to the making out of this appli 

cation -- what was said ---• how it came about that this 

cation was made out? A What do you mean? 

BY THE .COURT: 

That happened there? What was said by these 

persons that *•!.ere there? A Nothing happene 

he want to apply for insurance and I filed. 



Q, Did. he.:State whst he wanted. done, what hO.wntd. you 

r .hiM? A. Yes, he said he wants a policy for a thousan 

on that subje 

Q And you simply filled out the application in accordance -

with what he said. to y 01) ? AWell, he made the mark, he cannot 

he made a cross mark. 

Is this -T cur signature "Witnessed by S. Sendacz" on 

here? A Yes, sir, that is my signature. 

. And, did he give you his age? A .lie did. 

And did y cu at any time te 11 him, or hear any one say 

Tie should dye his hair to look younger'? A I don't remember 

Q, Now, you went to the bank with Mrs. Zondon, d 

when she, opened the bank account on Xuly 13th? 

Q, And you saw Mrs. London deposit 

the Mutual Alliance Trust Company? A 



you--.recaIl what s1. dei) 6 .6i tpd e're on. Saturda - 

urday'. 

Q, Do you remember how much money the cheek was 

It was a check of $400. 

Q, And that was deposited.? A Deposited, y 

Q,, Now, did you on July the 15t12 draw t- is check? 

Is that in your handwriting? .A Yes., thlr. 

And this check was for $100, is that right? A Yes. 

MR. ROSALSKY: I ask to have that marked for iden 

(Marked for identific.ation Defendant's Eichibit ) 

1 don' ow anything about this $500? A I don't 

Q, Did you thereafter draw a check for $200? A Id.id.' 

Q, And that was before she hakbeen arrested? k Before 

she had been arrested, yes, sir. 

RE-DIRECT -RICAIVIINATION BY MR. McCORSICK: 

Q, You y she drew a check for $100? A I did. 

Q, And the -second check you drew ws for' 

was payable to whom? A Mrs. London. 

Q, Arid those were t-h-e—o-nly two checks you 

and. the; 



+10^'•••fa",.-

insdrariCe agent? A 

ou: able to read: and write? A Yes, sir. 

company d're you an -insurance agant. OW, 'Tor 

represent -all companies, 

but I do business with the New vork Life. 

I3Y THE COURT: 

Q, You are not a general agent are you, of •the 

Are you a general agent? A Yes, sir. 

my handwriting. 

Q Who signed the 

Goodrich, his mark"? A Yes, sir, that is mine. 

At?-A Yes, Sir'. 



How lOng before that 

Jennie London 

Q,_ How long befOre that day had 3rou 

rich? A Well, -I saw him there several time:  before. 

never knew him until she introduced him 

Well, there was ii at any introduction. 

yes, who introduced him to you? A No. 

Nobody else could introduce us. 

the re the day that he- signe 

Q. Who was there when he told you that? 

there was many Deople up there. 

Q, How did you happen to go there at the time he told 

you he wanted some insurance? A Well, he told m.e. I should. 

Who spoke to you about it first? Mrs. London or 

Goodricr A Mr. Goodrich. 

Q, Mrs. London was there when he spoke about 

she? A I douldn't remember that. 



McCORMICK: People res 

ROSALSKY: I move to dismiss the indictment on 

ground the People hav failed to establisha ca46-

Exception. 

MR. McCORMICK: I 'thought the officer was 

He has come in. May, I ask him a question and re 

has no. testimony to give so I rest. 

defendant, being first duly sworn, testifie 

DIRECT EXAMINATION BY MR. ROSALSKY: 

IlThe witness states that he .resides at 1.03 Fit 

Q, Are you in business for yourself? A yes, 

Q, And. you employ any people? A yes, sir. 

Q, How many help o you employ? A Oh, sometimes four., 

Q, Now, do you knew the. defendant, Jennie. LOndon 

known her? 



And, which room did. you occupy? A I occupied he thir 

room from the front room. 

Do you know Abraham Goodrich? A Yes, sir. 

The complainant in this ca,se? , A Yes „' 

Q When he first came there what room did he occupy? A 

The first thing he occupied the last room. 

Q, Afterwards what room did he occupy? A After he Occu-

0, And who occupied the room directly in back 

rs. London 

And you occupied the room behind Mrs. London? 

Q Will you state what took place? You say yox 

there at the time the got the check? A Yes, sir. 

Q, The five hundred dollar check? A Yes, sir. 

Q, Who gave her that check? A Mrs. Goodrich gave 

Q, Did she pull it out of Mr. Goodrich's.hand? 

Q What was said at the time that the check s given 



London? i-cit't • 

cashed, for .p.e 

he following cle, u day iu 

between ---- were you in,,,the home of Mrs 'London the Satur, a 

night atter she received. 'thi check? A, Yes 

MR. McCORMICK:' Tbi s the week after? 

ROSALSKY: The s e -OE!: She got it the vek 

Did you see •any money_ sass between Mrs. London •and mr 

Goodrich? A Saturday night s gave him 400. 

Q, And did you see him get ash? In it shape or fo.r 

did Mr. Goodrich get this money9 A It was oundred dollar 

9, How do y-ou 

it, but I heard it 

Goodrich said, "Here, from the 

know that the e was $100? A I 

'is one hundre 6a11ars. 

hundred dolljars? A • Mr.. 

0 take off 10 to pay you 

time, Saturday night, you mean? 



MN CI' 

lonal furniture anything bought 

bought ita china 

Q, Now, were you present then any oVher 

*re you there? A Yes, sir. 

• 

Was tfre child there on Saturday night? A Yes 

Were you or were y ou not present when the last 

was returned? A No, I didn't see the - I ast one. 

see the • de fendant 

Q $300? A Ye 
BY MR. ROSALSICY 

Q, Now, do ybu 

the summons in ti-us case? A yes, 

Q. Did you • strike him or beat him?. A Nothing at 

Q, What was the Matter at that time? What took place 

wh)iaPpened? A At that time he gave the SUrt141011 S over 

• he went away again. . 

Q, Did, he come back after that? A lie come-. back after 



Ouble beating from 

Eieri' he come - house 

broke the window, and. I said tct Ii im, "You don 

anything, because she can lock you up, because 

-I-owe-dv.i.if you hare .got 

t have 

it is not al-

something against her, yDu. know that 

you have got to do, but you must not do anything like that" 

And he started to holler !'murder, murder. 

You didn't beat -him? A No. 

Q. Do you remember anything about the Saturday night, 

before *hen Mrs. London gave him a beating? A 'Yes,, sir.' 

Q, That was the Saturday night before Mrs. London was 

Q. What do you remember about it? Did you hear any noise. 

in the room? .to I can't tell- yc.0 the time when it was, but it 

was in the .middle of the night, because I was sleeping hard.'y 

Q, Did you hear some noise? And I hear some noise al. 

Well,what did you hear? A I hear s one noise 

TI COURT: COURT: What, yr_az saw and anything you hearth 

hat did you hear9 1' Tn the next robin where Mrs. 



thereusa nPise ar.ld .ar Ag 

something not  in very ni , 

will tell you, I 

No, no, I want. to know, the jury wants to know. 

he was laying on t floor. 

in? A It was in Mrs. London's 

What Saturday night? A I don't remember 

don't liat,e to remember the date. 

floor was.a week later. 

the date; 

o u say., or. 400? 



48 
at time Of night was that A Q know what 

look pn the clock. 

A I 'know so much X -was sleeping, and. from -that no 

Well, this was in the rgan next to t 

wasn't it? A Thiswas the room next to th.e front.. 

Q, And you had th6 room back of that? A  3e-Ick of thi 

crying, and she was hollering "Oh, my 'bones my bones 

Q, Did You see her beat A I didn't see that.... 

Q, Hit him with anything? I didn't-  see that -because 

was on the floor aid she was in bed. 

Q,- You did. see that, that she did beat him once? 

looks like that, btrt I didn't see it. 

Q No, but before that, the saturday before that, she di 

beat Aim? -A No. 

Q, Did you ever see her beat him? A Never. 

Q. Did you ever beat him? A No. 

How long had you been a friend of Mrs. London? :A Over • 

four years. 

Q, 4ow long .had you been in her house? A Over four year 

That is where I an living . 

BY THE COURT: 

Over four years ling at her house, boarding, 



'night? A It was Friday night gu'ess-. 

Q. Well, either Iriday or S'aturday, 

Q, Who else ms in the room? A Oh, only the child and.me. 

How old is the Child? A About 'thirteen. or fourteen 

Q, What room was she in'? A This was in thedining room. -

Q And what time of the evening was it? A It was supper 

time when I came home from work. 

(1, Had he been in the house all that day? A I don't know 

if he was in the day time or not. 

Q, You had. been out working that day, hadn't you? 

Q Where did. she carry that money before she gave 

him? A She didn't carry t. 

Q, You saw her hand the money. to him, didn't you? A 'yes. 

Q, „There did she have it bef ore she handed it to him? 

I don't know where she had it. 

Q, Did she have it in her pocket book? A I don t im 

she had it. 

Q Was it in ten dollar bills or ore dollar bills/ or 

what? A I didn't see it. 

Q, Were there any yellow back bills there? A tt was of 

no interest to me. 



How Viz a roll was it'? A It was not big., 

Q, About ''ten bills or more? A I don'tkn 

count it, that is what .I am telling you. .1 heard this, 

$2.00, but I don't know what kind- of bill 

Q. Didn't she ask him for a receipt? k or a re.ceip 

Q, The second time that he got any money was how man- y 

days afterwards'? A Two days after. 

Q, Well, that would be 1.2nday? A No, it was something like 

See if you 

cannot tell us which day it was? A I can't tell you 'exactly 

*Lich day it was, because it don't interest me. 

What time of day was that? A It was iii the evening. 

...... 
Tell us all the conversation there was between them 

at that ime , what talk there was; what did she say .and wha 

did he say, the second time? 



'41.7•7"-

Q, Where did he  carry that money? 

where she carried it? In her pocket. 

Did he count it out afterwards? A Yes. 

Q., Were there any yellow bills in it? 

dollars or three- dollars or two dollars.. 

Q, Some bills were yellow and se green? A -Yes. 

Q Was this yellow? t Yes. 

q Was it? A I don't know if it was yellow 

was 

no 

was all kinds, of bills, I can't know wha,t it was. 

to him? A She had it in her hand. 

Q, That was about supper time? Alt was supper time. 

Q, —Which pocket? A Pants- pocket. 

Q, Did he stay around there that evening? A Yes, sir. 

Q, Did he stay around the house every evening?. A No. 

Sometimes he went away for twelve to two o'clock. 

Q, Didn't you ever have any row or fight with hi 



- Never an 

How many times did you hear Mrs,. .tiondpntfight 'with h 

Only the one time4 the last tine. 

That was the .sStiliday night, the week after: 

as say, the 1390? A No, it was after she gave 

your room? A He was in the front roam, and her bed mai was - 

next, and next to her was mine. He must not pass my moll. 

Q Was the door between hjs room andher room looked 

Q, When you saw him in her room was the door. leading . 

into his room open? A It was not a door at all, no door 

.,Just a curtain? A 

When you went into the room when he was lying.on 

floor ai. she was in bed, did ycu say anything to either, 

of them9 A "That's the matter?" I asked her "What '8 t 

matter?" "Nothing, nothing." 

Q Who said that? A Mrs- London. 

Q What did Mr. Goodrich Say, "Murder, my bones 

and he went to sleep in his bed, 



1 

That talk did you hear then out 

GOodrich asked him to insure him, 

Q, Did. he say to whom he wanted the money pi .d. h 

To Mrs. Tondon? A Why? A Because he said Mr . London 

I don't know how you call it a nephew. 

A niece? A Mrs. London is a nephew. 

Q, Did you hear him say anything else to 

Did he say anything to her about being married. t 

"I get married with you. 

She said, "vve will see after.,;. 

hat, after she got the money' A go, !"After, 

what character you got, we will find out 

about two days after that she threw: hit:. out 

is that right? A Yes, sir. 



sir. 

Q, 

you knov•other people 

What is her reputation for honesty and truthfulness?. 

A I never heard any bad word. 

Q, Is it good or bad? A Bad. I mean good. 

Q, You say Mr. Goodrich was -talking abt marriage 

A. yes. 

Q, And in answer to the District Attorney you said., 

last two or three days". Wt during the last two or three 

days, or was it going on during the entire month? A It was 

going on all the time. 

BY THE MUM': 

9, Did you participate in the conversation, between 

persons? Did you say anything yourself? A :What is -it? 

Q, During these talks did you have anything: to Say? 

this? 

Q, I got -nothing to say about that matter., 

Q,- Wells how did, it happen that you were there. A 

me many times,—I will tell you a few words more: "Mr. R1:10-21 

like that woman, and. I get married with her." That is What 

told me many times, every day, and then he asked me that - 

Q, Did you discuss that matter with him? 

with him a b out it? 'A yes. 

Q, Whether it would be a -judicious thing for him 

note .A What is it? 



"Over four years." (The remainder of the with  

given through Official Interpreter Rosenthal-) H 

"Mr. Rubin, how long have you been staying- here? 

"About four years." lie asked me how I was treated, whet 

was treated well. I said"Certainly, I vots treated w 

otherwi se I would n ot have remained here." He said, "From now 

means to be a boarder and now I will become the boss of t1i#1 

house, and. y.ou will have very good treatment from now on-

MR.- ROSALSKY: Your Honor, may I be permitted 

some character Witnesses out of order. 

SILVE R, called as a witness in behalf 

defendant, being first duly sworn, testifies as follows! 

DIRECT EKAIINATION BY MR. ROSALSKY: 

the defendant, Jenn. e London? 



ood or bad? A t tell art 

she is an honest 

(to cross examinatio 

DIRECT RYANINATION BY ROSALSP': 

(The witness states that he resides at 970 Tiattal 

q Do you know the defendant; Jennie London? 

Q How long do you know her? A Nine years, 

Do You know other people who know her? . A 

Q (Through Interpreter) That is her reputati 

and truthfulness? A Her reputation is. good, - 

(No cross examination.) 

of the de f en dant , be ing first duly sworn 

DIRECT EKAMINATION BY MR. ROSALSKY: 



af4414,131 

.941;21;6..tiors;:tIle defe.nclant  3nnie Lonagn:. 

How long d.o y u,10-16.v b.eil A rPour years 

Q Do you. &Low other peoPle that know:her?' 

she is a grand p ersan forever Iknw her. o 

Q, Her reputation for honesty and  truthfulness iS 

IDA LONDO N, (Thirteen years of age), called as 

Q And you are the daughter of Jennie London? A  

Q Now, do Y oU know Abraham. Goodrich'? A Yes, stn. 

Q Do you remember when Abraham Goodrich came 

your house? A Ires. 

Q How -m.any rooms 4oes yo.ur mOther optupy?: A NOW? 

Q No, it that time, in July? A :PjAc roams. 

Q, And When Mi. Goodrich came there 



did be occupy? 

Q, After he had been there sane time 

Q That room or back parlor, where is that with respect 

to the front parlor? A Right off it: 

Q Right in hack of it9 A right in back of 

Q, What room ç1id Mr Rubi ccupy? A The third from _the-

ime occupy the back parlor

Q, Did Mr. Goodrich say anything to you on your way; 

there' A Yes, he told me not to tell that I haven't any 

father, because he lived in Chicago two years and the ve'r3743r 

Durinr: the time that he was living there did h 



mothei he should marry my. mother. 

ever say an3rthing else ti-:You "during 

A And he said. he will be a floo-d father to me. 

Q -Were you in your home on the Saturday night, 

days .before your mother was brought to the pole _ 

Q, And when was that? A That was,satur ity night while-

re eating supper. . . 

Q, Do you know how much there was? A I don.tt remember 

And did you see your mother give Mr. Goodrich raon,p 

Was it a bundle of bills? A A bundle of hills,. 

MR. McCORMICK: I object to leading questions a 

— stage_ :of the examination'. 

Q, Was the re any talk at that time when.,your -.Troth er g a.ve . 



A He said to my mother, "If you want, 

new suit" so I butted in and I sdd Wanted a c1iiñaHc 

And wasthere a__ china closet bought that week? 

Goodrich- gave to 

o buy this China closet? A 

0, Was that money counted out in your presence? 

Q, And after this $35 was given to your mother d. 

Goodrich still -have some money left? A Sure 

YR. /vIcCORMICK: Well; now, let her testify.  

cl Noy, do you remembe-i• whether any,. other money was giVen, 

to Mr. Goodrich? A One saturday night my mother gave hi 

noney again too. It was after -- a differ!  Saturday. 

Do you remember how much was given? A . That time $200. 

Q, Row do you know it was $200?A y mother said "Here is 

any other money given? A What do you: Mean 

when your mother received $35 back? A Yes. 

Q. After that you saw $200 ,Oven? A Yes. 

Q., Did you or -di d you -not see any other money given? 

you or didn't You? fi Yee, my mother, 
,4 

to_ y mother tool ten dollars for the week and $ 



Q, Are you sure- about that, little-girl? A 

Q, Just think a little bit? 

MR. McCORMICK: I object to. erase exarn: 

Q, At thentime your mother received the $35 frord. 

Goodrich, was that the time ,your mother took the $10? 

Q, Bow many times, did you see your mother give Mr. 

rich money-- two or three times? A: Three times. 

Q Do you remember waking up on the Saturday night before 

your mother was arrested'  A Yes. 

Getting,up from your sleep? A Yes. 

Q Do ycia remember what woke you up? ° A Yes 

Q, What was it? A He was yelling, and I got up and I 

him laying on the floor yelling, and kind of a funny yell. 

mother was crying. I asked her what was the matter and she 

told me to sleep, it was none of my busineis: 

CROSS EXAMINATION BY MR. McCORMICK: 

Q, Did you see Mr. Goodrich give your mother a check fa 

know- what day that was? A I can't tell you., t 

day. r 

Q, How many days after she ,got that Check f or 400 was i 



that she paid him some  money". 

Q, About how fliany" .A About three or four. 

..•And that was on .Saturda. 

• him.- the • ri.rot.. 

Q, That wastie first tune .I am talking .8.1377out that she 

gaye him any money-- how *much was it? the firs 

she got the money she got a four hundred, doIlarcheck, and 

sai-d he will give her $100 Saturday night, but he 

what day. He hasn't got no one hundred dollar-s- Money caS 

and he just gave her a $400 check. 

Q He gave her a four hundred dollar check? A No 

mother gave him a four hundred dollar check. 

Q, When was that? A I don't remether what day 1twa 

Q, that did he do with that$400 check? A So he told 

Manina to go and deposit it in the bank. 

Q, Then about three days after that she gave to him 

time she took it out? 

Q The time she gave him $200? A. Yes. 

.Q Which was a week •later? A Yes. 

Q Out . of that $200 she 'took $10? A 



_ 
Q, She just handed him a roll of bills? A Yes!:" 

Q, Did she count the money before she gave it to 

Q, Did he count it afterwards? A No, he just put it 

Ls pocket. 

Did she hand him $100? A The first time, yes, 

Q, And did, he hand back to her 

The secpnd 

Now the second time was about .three days later? 



What kind Of bills? A 

bills, I don't know. 

, Q Vlbre there any yellow 'bills there? A What a 

Q, Bills colored yellow? A I dithilt look at tb. 

lhat color were the bills? A My mother ju 

the bills and gave them. 

Q, What color Were the bills? A I dOn't know. 

Q Do you know yellow color when you see it? A All colors. 

Q, Were there any yellow bine A Yes, yellows too. 

You said at  first you didn't know. Are you sure? A 

yellow bills there? A They Were 

were any yellow ,bills there? A They were all kinds of bills. 

No; he just put  it in his pocket. 

tk-- And each time he put it in the same pocket" A Ye8. 

Q, Wherd did. she have that $200 before she gave it to. h 

A She had it in the bank, and then she went 'and took 

Just before she handed it to him,: did. she have it 

her pocket book? A In her hand. 

that had she gotten the mone3r f rom t 

he s.anie day she had it in the bank? 



Q How long were you f Ourr:Peoille in .the 'room becre 

arided 14fra the 1404ey? A Totvery long. 

q, at Unit .of day. was 

Q, Yes. A Way, on the night. 

Q, What timelt A I don't look at the hour 

Q, Very late at .-yriglit or early in the tilenin 

in the evening. 

Before dinner or after? A. Ebout supper time. 

Before sup-per- or after? A While 'eating supper. • 

Q Were you all sitting at the table? A Yts. 

Ho* about the first time, the time she gave hi 

what time of day was that? A That was noon time. 

Q, How do you remember that it was noon? A Because -we' 

were going to dinner. 

What time of day was it when she came in 

(question withdrawn.) 

Q, Now, the third time that she paid him BOMB Dabney lk 

••11 

much was it? A She took $100 --- she tais4.4 for iht-7460 

Q, That was the third time? A That was the last time.. 

Q, Sure about that? A Sure. 

q And then -out of that was-taken 10 and 435?' 

$35 was taken the second time. 

0.11, the second tint? That is the time you have 

been talking about? A Yes, the second, I say. 

That aas-in the evening? A The siaccnd time 

time. 



You are sure it was the:

A Yes, the last time. 

Q Didn't he pay her $10 out of the first hundred? 

Why, $10 out  the first hundred?' 

Q Sure:out that? .A Sure. 

The last time she paid him any money was the next 

of day was that? A At night." 

What time of night? A Early in the 

Were you standing, or sitting aown? A I can't tell' 

what. they were doing at that time? A What? 



ou. know- wh.ether gsr,were a -sit ng dolel , 

standinup the first time the- money as paid' A 

Q, How about the second time:, A Al]. sifting 

And \that-- I stthe time the 4200 was pai-d? A 
_ 

Q The last tihow much was paid A $90. 
1 

Q, And what time f-day 'was that? A That was 

Q, And were any of you sitting down or were you all stan 

q You say the last 

Iasi time 490. 

Q And $10 waS given back and that left $90? A The 

second time $10 was given back. 

are sure the first time there 2 was any money paid 

ever talk to Mr. Rubin about your, testimony 

your mother?, A No-A 

No if I asked my mother anything 

vouldr t,:11 me to rnind 'my own 



di.dn 

on tell any pne what , you were going to swear 

lawyer? A No. 

any trouble between Mr. Goodric 

Did you ever hear them have a fight? A, One night 

tUtTITtat-- one time you spoke of? A Yes. 

Where were you sleeping that night? A Where I al 

Where was your mother sleeping? 

Q,1 With, you? 

Q, The first thing you 'heard that night.was 

late in the night. 

Q, Was- the light burning- or not? A It was dark.. 

How could you see Mr. Goodrich lying on the floor 

it was dark? A Because in the hall the gas was burning; 

the gas came right- into our window. 

.In his night 

Q Di h_e have his underwear on? A _I don't know. 



underwear on. 
.4. - 

(I Didn't you hear, anything before you 

the f1oor A I heard screaming and. I heard 

Q Where was your mother then? A In the -

q, Did you know what had happened to him? A 

my mother wliat was the matter and. she told me to mind my own 

• Q, She always tells. you that, doesn't she, 

anything? I mean, you didn't say anything about coming do On 

here to testify because she would have said that to you. 
1 

to my office? The District 

Attorney asked you  whether. you spoke to any one, whether yo 

. And rad you tell me a4 about this? 

Q Ab out this case'? A What case'? 

Did you or did you not tell me a.)Apia-t your .teattmon 



let me. know about this case? . A. I don 

Q, t you t alk to me about t 

you' about this case? A You talked to 

Didn't•  you tell me whats you 

this case?A What I knew. yes. 

Q Yes, you told it to me? A (No, answer.)  

Well, the District AttOrney asked tou whether you 

me all about .the case or not and you said no? A I didn't 

JENNIE LOND 0 N, the defendant, Galled as a witneSz_ 

In her own behalf, being first duly sworn, testified as 

follows: (Through Official Interpreter Rosenthal 

DIRECT EXAMINATION BY. MR. ROS.ALSKY: 

(The (vitness states that she resides at 3193 Fifth 



Q And what kind of a business did y ou. conduct in XalY 

1912? A A private restaurant. 

How many roams did, y Six. 

q Did you have boarders? A Yes. 

You occupied a floor in a tenement house. A Yes. 

.Now, do you know the complainant, Abraham Goodrich" 

Certainly .I. know him, he was a boarder of mine for four 

check for $500 and he asked me to 

check for 5400 and. Saturday I got $100'in 

posit it in the bank in your name." I cannot, write so I asked 

Mr. Sendacz, the insurance man, and he introduced me in his 

bank and deposited the check. ,Saturday night I gave him 

and I took off ten dollars for the week's board, and he said 

to me. then, "You are .a very good woman, here is $35, buy ..a 

dress 'or yourself", and I said, "I don't need a dress, 

have plenty of dresses"; and, he said, "Well, then you can bu3r. 

a china closet", end I bought a china closet- with a folding 

bed. That was on Saturday night, ,the. 13th of truly._ 

you snatch the check out of his hand, or 



id he give you'He gave me the  check he lded it 

e anl even asked me to go and cash it. 

after n .gave you the firs 

next give him any money? A Tuesday night, truly 16th. 

he told me I should give him the money, and 

him the money; Tuesday night, $200. 

Q, And where did you get the $200 from? 

Q When you gave him the $200 did you get the 

the bank?. "A No; 100 Iliad and $100 I took from 

Q, And is this the check upon which you obtained the 

A ' Yes, the first $100. 

Q, Did he ask you for the cash? A $100 I had in cash 

and 100 I drew from the bank. I gave him $200, which was 

Tuesday night the 16th of July. 

Q, Now, after that when did you give him the balmce 

The rest of the money, he didn't tell me to give him, but 

made a mistake Saturday night he did something.thatI. 

ashamed to speak about. Sunday morning I went to my "brother 

law and. took $200 and I gave him a watch mid chain and the. 

rings and 200 and told him he should get out inmediately, 

soon as possible, and he went to his friend arid told, his frien 

that didn't give him the money. 

Q When you say kiis f end, do you mean Mr. Farman., 

came to your house? A The man who was a witness here., 

Q, And did you tell Mr.. Furman( that you returned the 

to him? A Yes. 



And -did Mr.•Furman speak tO. you afl3rthiflg aboqt . marrying 

room andtOld. me that the  man 

r thrEe weeks and said he t92. 

him that he was going to marry a- Mrs. londoni and I laughe 

about it. I d that man, "What do you think isn't that 

joke, 1 should marry such- a man?" Sp- he :,saidi 

York City, different' things happen sometimea..". And now he com 

as a witness that I owe money; 

Q' Did Mr. Yunnan ask you. to give him hack .fifty dollar* 

or  one hundred dollars out of the five hundred dollars? 

gave him the money right away.. 

you should give Mr. Goodr 

of you or make any such demand of you? 

true; he didn' t say anything. about 

Q Now during the time that he was be Make 

any suggestions ' to you about' marrying him? A Yes, from  the:. 

first day he moved in all the time he was talking about it.. 

Now, when he went to live with you how much was his 

week? A Six dollars a week, and as .soon as he f:Oun _ 

a widow he gave me ten dollars a week. 

was transferred from the hap 

room? A Two weeks he lived in 

Cir.N.,=;21 

the back r.pom 



ocbttpi.edi he ugee,Sted he would move in. there 

Q, Now, Mrs. London, will you tell is what took place on 

Saturday night before you were summoned into the police cour 

was talkizig all the time about marriage, and that Saturday 

night about twelve o'clock I went to bed, and about one o'clock 

ened and. started to holler, and. threw him out of bed. 

Q, Did you give him a beating?l A I didn't beat hi 

by throwing him out of bed he fell on the floor, and he must 

Now, did your daughter wake up then? 

also got up; in the third room Mr. Rubin sleeps, and he 

saw the man lying on the floor. 

You didn't tell your daughter -what the trouble.' wali,_. 

I was ashprrted to do sal_ and she asked.Mei 

and. I told her °Keep stint. 

life insurance made out to Mr. Goodrich? A As soon as 

in he took out life insurance and made me the benefici 

Q, Did you ask him to be made the-benefislary? 



ever cWat 

otange17...-014 0:01_114 dye hs 12alat? 

Q,. Did I. 'Understand- you to pays that you gave. mm. the  

Q3 And, have.. you ever been convicted or arrestea for..  

crime in your life? A Never in my life, this is the f 

Q • 1Did I understand you also to say that you returned :the:. 

watcb. and chain and ring to Mr. Goodrich? A Yes, when I 

him the 4200 .1 also gave him the watch and c\halm and ring.. 

He had told his son that he had ..pawned the watch and chain;, 

but it wTs not true. The watch and chain was in my possession, 

and the ring also, and 1 returned him all the things. 

•• TITY COURT: GQntlemen, you will not discuss the:case. 

nor form nor express an bpinion on it; but keep your 
„-

minds open and free until it is submitted to you. 

ask you to be in your places at half past ten t 

(Adjourned to Tuesday November 12th, 1912, ay 103 

People's 1. 
Defendant's' B. 



L 0 N D 0 Nr, resumes the stand and testif 

further as follows: (Through Official Interpreter Rosen. 

CROSS EXAMINATION BY MR. McCORMICK: 

Q What day of the week was it ,he gave you the Check for 

$500? A Tuesday. 

Q And was it the next Saturday that you gave him lOO? 

A Yea, the next following saturday --- the same Saturday Of 

Q Why didn't you give him $500 that day? A On Pricia9 

before that Saturday I had given him a check for $400 which he 

q,And what day did you deposit that? A On Saturday.. 

Q The •same day you gave him the first $100? A: In thè 

evening I gave him the $100. 

The evening of Saturday? A Saturday. 

Q When you gave him that first $100 did he give you badk 

$10 for board? A Yes, ten dollars for the week. 

g -
Q Did he also on that day give you $35 for yourself? 

A At the very same time when .I handed him the $100 he give 

me the $35; I should buy something for myself and I 

don't need anything." So he said ."Buy a china closet 



What time of  day was that een*ereatien,'A About ten 

clock at night. Mr. Rubin was present and the child 

(4, Now the second time that you paid him any money wa's 

the following Tuesday? A Yes, Tuesday, supper time. 

Q Before supper or after supper?. A While we were ju 

sitting at the table, having supper. 

(I Did you hear your daughter testify that .on Saturday 

that it was at noon that you gave him 000? 

MR. ROSALSKY: Objected to BA incompetent, imiaterii 

and irrelevant, what the daughter testified to. 

THE COURT: Objection sustained to the form ofthe 



Q Well, the second time you gave him $200 just bet o 

supper in the front room, is that right? A We were 8ittifl 

at the table, yes, and I gave bdm. $200 in th0 dining roan. 

Sunday morning, because the night before be acted very tool:-

Q, Well, that was eight days after the time that you gave 

hi* the first $100, wasn't it? Al Yes, eight days: 

Q And what time on Sunday was that money paid to hi 

eight and nine o'clock in the morning. 

When you paid him the $200 on Tuesday, why didn't yea 

pay him all that you owed him, - $400? A He didn't tell me to 

give him all the money.  He told, me to give him $200, and I 

Q When he gave you the check for $400 he told you to 

get that check cashed for hi*, didn't he? A Yes, I should. 

Q Well why didn't -you change it and. get the $400 and 

give it to him then? A He at first asked to get him, back 

either the check or the money. When I went to get the check 

I couldn't get it because the man told me he had deposited' 

the cheek already. When I brought him the check -on Friday 

"How, I see you are a very honest lady; you can take. 



10, 

e 

ze.f.17'e 

e check and. deposit it in your own name; trdat 

Did you' ever 

400 in, the Mutual Alliance. Trust Compan 

Q Couldn't you get the cash for that $400 without open 

a bank account? A Not at that time. 

Q On the 15th of Slily you drew out Oppl didn't 

A Yes, 4100 I had in cash and I handed him #0%. • 

There did you get. the $100 in cash? A I- had It 

didn'-t take it trom anybody. 

Q Now when you gave him the $200 on Tuesday, $100 was w 

you got on this check (Defendant's Exhibit B for identifica-

tion)? A: Yes, $100 on the check and $100 I had myself. 

Q If you put his $400 in the bank. why didn't you draw 

that $400 out and give it to him, instead of giving him 

of your own? -A He didn't tell me to give it to him that way. 

Q Well, then when you drew out $100 and then $200, 

then $200 more on the 22nd of July, that left -$100 of th 

money he had given you in  the bank', didn't. it? A No, It does 

not belong to him; it belongs to me, because I had re-

turned him all the money. 

Q, When did you draw that other $100 out of. the bank, 

A When I was arrested in 121st street. 

So all of the money hasbeen drawn out of the b 

has it? A Yes, sir. 

Q, Where did you get that $100 that you say you gave 

of your own money-ton Tuesday? A I had it in my possession. 

s 

111111111fii 



• Q Hbw do you make a living? A I have been,in-t 

ment business for twelve years; I am selling goods 

tomers on_the instalMenit plan, but lately I don't feel Vi 

well, and I am getting out. of that instalment business and 

opening a boarding house and a private restaurant. 

Q Where did you keep your money? A Well, I Can't tell 

exactly. I have a sideboaed I have several rooms; Some—

times in one place, sometime s in another. I have no  

Q Well, when you gave him that $100 it was what time of. 

day? A Not in the day but in the evening,, at supper time. 

Q• Before: A While we were sitting at the table. 

Q When you gave him the $200 the next Tuesday, what time 

of day was that? A The last $200 gave him Sunday morning. 

Q No, the second $200 lath talking about? A Tuesday 

evenin* at supper time, and $200 the next Sunday morning. 

Q Now, wait, just one at a time. I want to know when 

you gave him that money on Tuesday, the $200? 

MR. ROSALSKY: I submit that she has answered the.. 

A Tuesday evening at supper time. 

or after? A They were just sitting at the 

table, between six and wren-o'clock. 

Q What amount was it that you say you gave to him at ten 



Q. Then You were kistak when 

that you gave that before supper? 

MR. ROSALSKT: I object to that. There 

testimony. The witness did not testify that 

your Honor. 

THE COURT: Your objection is that it is assumi 

something that has not bgeen up to this time put .in 

dence? Adtfor the fact, Mr. McCormick without assumin 

anything. . 

Q When you paid. the $100 before supper, when was 

A That was after supper, about ten o'clock. 

Q How long had Mr. Rubin lived in your house? A Four 

years, going on five. 

Q, Were you friendly with him? A No special friendship 

be pays what be owes me. 

Q Did be have any trouble with Mr. Goodrich? A 

sir, not Rubin. 

Did Mr. Rubin ever strike Mr. Goodrich? A No. 

Did you strike Mr. Goodrich? A No. 
ef 

Did you strike him when be came into your rooM thet 

night? A No, I didn't strike him, but I threw hiP1 out of -

bed mad then he_fell on the floor, 'and his bones were. a 

. broken then;, I aid not strike him. 

Well, what Was he'doing when you woke up that night? 



N•!.. 

r. 

threW •hith: 

Q, How did you throw him out?.. A I woke up,  

• I did not know that had happened.. When I looked at 

took hold of him and I threw him out of the bed and lie 

-lying on the floor. 

Did you 'introduce the insurance agent to. him? A. 

insurance man -come to my house, I have taken out itsvrande 

him on my furniture and other things, and also life 

I have taken out fr9m.that agent. 

Q, Well, did anybody read to Mr. Goodrich the insurance 

application that he signed.? A Yes, it was read to him. 

Who read it to. him? A The agent, and the doctor 8X, 

amine d, him. 

Did you ask him to have his life insured for your 

benefit? A No; as soon as he came to live in my house he 

informed everybody that he was going to marry Mrs. London, 

meaning me. He said that his son had bought a bracelet for 

seven thousand dollars and he promised that he would give me 
• 

that bracelet if I would marry him. 

Q, Did he tell you that he wanted to have his life in- - 

-sured? A Yes, he told me and ze were laughing about it. 

Q, Did he ask you to send for the agent? A No, the  agent 

came I was ngt even there at the time. Goodrich said to 

the agent that he wants to take out life insurance, and the 

agent asked him who would be th beneficiary, and then he said 



Q Well, before that you had. introduced the agent 

Goodrich had you not? A No; I was not even there at t 

He didn't tell me anything. /f he would have told me 

would have gone to a lawyer and consulted him ab Cat it. 

Q Didn't he call on you with Mr. Furman and demand the 

$5009 A No, Goodrich only come and handed me a summons and 

I didn't know what the summons meant, and. Tuesday morning I 

went to court, atnine o'clock in the mbrning / was in cour 

already, and I didn't know That it was all about. 

Q. Didn't Mr. Furman call on you with Mr. Goodrich?, A 

Yes, Sunday at twelve o' 

Q, And then he came back with Mr. Furman 

$500, didn't he? "A He didn't demand $500; he came in an 

addressed me, he said, *Are you Mrs. London?", and -I said, 

"Yes, I am." So he called. me into the front room, he didri 

care to talk to me in the dining room, -end he said, "Thi 

Goodrich has been going around for the last two or three weeks 



foolish? Is thatf a _catch for me?! So he says, 

City things happen that ought not to happen. 

how about money, and I told him I had returned every cent t 

Mr. Goodrich, and the  watch and chain which he had, presented 

me when he cane to live with me, I even returned to him, and 

everything was returned to on Sunday morning. 

Goodrich some money because he had no money? A No. 

RE...DIRECT EXAMINATION BY KR. ROSALSKY: 

Q

 

M. McCormick asked you when you received the check 

for $400 did Mr. Goodrich ask you to change that check for 

said I should deposit the check: im my n ane 

°Q, When you testified in the cross examination by Mr. 

McCormick that he told you to change the $400 were you •ta3king 

of the $500 check or the $400 check? A I meant the $506 

Q, And the $400 check that you had shown to Mr. Good-

ri

Q And -y cu did deposit that in the bank? A Yes, 

Q, Now, I --d-ontt know whether I asked you on direct exami.na••• 

ti on, but how old are you? Thirty-seven, going on- -t-birty• 

Q, Where did you get the Wo that you paid Mr. Goodrich 

y morning? A I wentcdontown'to my broth in-law and 



staked him to give m$200, and on Monday I returned- him t 

moneys and that was, the 200 _returned to the brotherein..law 

this check. 

Q Dated July 22nd? A Yes. 

Q-, And what is the name of your brother n-law? A 

/s this the gentleman (indicating)? A Yea. 

MR. ROSALSKY: I offer that $200 paper in evidence. 

(Received in evidence and marked Defbniiialit s Exhibit; 

C. 

MR. ROSALSKY: I offer the duplicate receipts of the. 

'-‘) bank in evidence. 

(Received in -evidence and marked Defendant's Exhibit 

D.) 

RE-CROSS EXAMINATION BY MR. McCORMICK: 

Q Did. you get any receipt from Mr. Goodrich when you 

paid any money? A No. ° 

Q Why not? A I didn't think of it. When I gave him 

the first $200 I didn't take any receipt either. 

Q Didn't you think or it when you gave him the last 

$200' afUr You had had that row with him? A He didn't Wilk 

for any money, I gave it to him myself so as to,get him out 

of the house. 

AARON OXM A N, called as 4 witness in behalf of d 

fendant, being first duly sworn, testifies as follows: 

DIRECT EXAMISATT ON BY MR. ROSALSKY: 



witness states at 195. .East 4th street 

hat is your .busine:80.?:-A Cigar manufacturer. 

rie you related to the .defe.ndent? A Yes 

whet is the relationship? A Pine, first class.. 

Q, -What is the relationship? k Sister.. nsilmt• 

Q, 'Did you on Sunday, the 21st .day of July, give your 

sister-inaaaw any money? A $209 On a Sunday morning. 

Q, How much did you give her? A $200. 

Q, That was on a Sunday morning? A Sunday morning, al 

CROSS EXAMINATION -13Y AfR. McCORMIGIC: 

Q, What business are you in? A Cigar manufacturer. 

Q, Where? A 195 East 4th street. 

Q On Sunday you gave her $200? A On Sunday, $200. 

Q, What time of day9 A It as An July, the month of July• 

Q, What time of the day? A In the morning about eight-

o!clock she come to me and I gave her $200. 

9, When she mute to you where? A I was in the store 

and She come to me in the morning, and  I, give her $200.Q

 You were in your store' A Yes, sir. - -

 

Q, On 4th street? A On 4th street. 



Q: Where did. yoU get that 

41,1, What?" -A I had .$200. 

Q How much .did you have in your pocket at that time wbei 

she asked you for it? A I had a couple of dollars and. a 

couRle of—dollars I took off a friend of mine* 
- 

A couple of dollars? A About one hundred dollars, 

Q, Now, answer the question, how much money did you have 

hundred dollars I had in my pocket. 

What .buiiness is he in? A Real estate. 

Q And he just happened to be in your store at eight 

o'clock Sunday morning, and you asked him for $100, and he 

gave it to you? A yes,. .sir. 

Q, How much money did you have with you at that time 

About $100 I had in my pocket, in the drawer. 

Q Didn't you have any more than that? A I had, mire 

couple of dollars  I didn't give her all. 



Aidn t tall um. told•m 

and I gave her the $200.. 

wanted 

Q What did you say to Mr. Silver? A r told;,hi 

should give MB till to-morrow a couple of 'dollars. 

q You mean $100? A Yes, give me the $100 till 

q And he handed you $100? A Yes. 

q What bills? A Twenty dollars bills, ten dollar bil 

Q Twenty and ten? A Twenty, ten or five. 

How many twenties?A I couldn't remember, this 

four months ago, may be two, may be one. 

.q And the money that you had, that waS all in 'bills 

A My money was small bills. 

Q Di She give you the $200 back the next day? A 

Mon ay. 

Q What time Monday? A After dinner, about two 

o'clock. 

Q How -did the give that back to you in billS7 

small bills, twenty dollar bills, ten dollar all 

- bills. 

Q, Did she tell you what she wanted that money .for. 

didn't tell me nothing. • 

Q Tell me just What she said to you? •A I Shall give 

her $200 till to-morrow. 

Q- Did yal ask her why? A No. 

You just handed her the $200? A Yee, sir 



Q And- she came back the next day end. háñdèd 

200? A .Yes, sir. 

Q What date wasthat? A That was in Xuly. 

Q What date? A How can I remember? Maybe 

July, .1 don't remember the  day. 

Was it in -the first part of -Zuly? A It W 

MR. ROSALSKY: Defense rests. 

*MR. ROSAISKY: I have no obltection, if you will 

no n to this check also going in. 

MR. Mc.CORMICK: I consent. 

THE COURT: Then both offers are made and 

MR. ROSALSKY: By. consent. 

THE COURT: Received in evidence. 

(The statement is received in evidence and marke 

People's Exhibit. 2; the check is received in evinc 

I would like to offer 



THE COURT: You may offer it. 

n evidence and marked Defendant 'a Exhibit 

A 13 R .A HAM GOODRIC HI recalled by thePePPle in 

rebuttal, testifies as follows: 

DIRECT EXAMINATION BY MR. McCf)IliiICK: 

and. hef ore I comeLfrom Chicago I have been 



I believe you said you could no 

the money? A NO. 

BY MB. RO SA ISKY : 

- Didn't your son tell you that he endorsed that cheek 

for the purpose-that you should be enabled to go to the bank 

witness on the 8th day of July. 
BY THE COURT: 

Q, How long had you been living at the defeAaant's house 

when your son gave you that check on the 8th day of Mary 

or your daughter-in-law Where you were 

rid where? A Mrs. London. 

MR. McCORMICK:  The People rest: 

lie People's case. . 

0 

THE COURT: 0 Go to the jury. Motion denied. 



. ROSAISICT: Except 

COunsel now close to the.jury:.-
% 

The Court now charges the jury. 

The jury now/'tire to deliberate upon a verdic 

and upon their return render a vel*dict finding the defeil 

, ant not guilty. 
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